Numele și prenumele_______________________                             Data_______________
 
                                      🌻 Scrierea corectă a grupurilor de sunete cs și gz
 
       
       Deseori confundăm scrierea dar și pronunția celor două grupuri de litere cs sau gz. Haideți să vedem cum se scrie și cum se pronunță corect.
       În primul rând, să înţelegem că în limba română, "x" nu este nici consoană şi nici vocală, ci literă (reprezentare grafică, în cazul acesta a două consoane). După cum ştim, "x" poate fi citit în două feluri: ca [cs] şi ca [gz].
 
      
Nota bene (De reținut) o regulă foarte importantă, care vă ajută să nu faceti confuzii si să vă orientați mai repede la scrierea si pronunțarea corectă a celor două grupuri cs sau gz.
 
Dacă după „x", în scrierea unui cuvânt, se află o consoană, atunci vom citi întotdeauna cu „cs".
Exemple: extern, extraordinar, etc.
 
Dar când după „x" avem o vocală, citim mereu „gz".
Exemple : examen, exact etc.
 
 
Se scrie x , nu cs, în :
 
1. cuvinte de origine străină: xenofob, xerox, box, anexă, axă, sfinx, xilograf, ortodox, excursie, boxă, exigent, vexat, toxic, sintaxă, exuberanță, extracție  etc.
 
2. se scrie x, dar se rostește gz în cuvinte de tipul: exact, examen, exemplu, exilat, existență, exod, exorciști, exotic.
 
Atenție !!!
 
La pluralul unor cuvinte avem alternanța cs/cș de la finalul substantivelor și al adjectivelor e notată –x /cș(i). 

De exemplu:
Sfinx-sfincși
Convex-convecși
Lax-lacși
Ortodox-ortodocși
Perlplex-perplecși
Prolix-prolicși
 
Reflex-reflecși
-se păstrează, grupul consonantic cs în numele poetului Vasile Alecsandri.
-se scrie și se pronunță cz în cuvintele: eczemă, eczematos.

